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Zpráva o činnosti výboru SpEK v roce 2019
(pro valnou hromadu 29. ledna 2020 vypracovali členové výboru)

Milé členky a členové Spolku evangelických kazatelů,

výbor Spolku evangelických kazatelů pracoval od 30. 1. 2019 ve složení:
(v závorce je uvedeno funkční období jednotlivých členů):
Martina Kadlecová, předsedkyně (2019-2022) (studijní a sociální výpomoc)
Naděje Čejková (2017-2020) (platová komise, zápisy)
Gerhard Frey-Reininghaus              (2018-2021) (kontakty se zahraničím)
Joel Ruml (2019-2022) (spolkový web)
David Sedláček (2019-2022)(pokladník, evidence členů a členských příspěvků)
Petr Sláma (2019-2022) (kontakt s ETF)

Letošní valnou hromadu čeká volba jednoho člena výboru. Naději Čejkové děkujeme za šest
let velmi nadšené, pečlivé a obětavé práce ve výboru SpEK. Zkoušeli jsme ji přemlouvat,
aby kandidovala na další období, ale zatím odolává. Současný výbor navrhne kandidáty a
uvítá také pokud možno předjednané návrhy z pléna VH.

Sborník z minulého kurzu s názvem “Sloužit?” vyšel v lednu 2020. Vydán je ve spolupráci s
Tomášem Trusinou a nakladatelstvím Eman. Děkujeme.
Informační dopis SpEK byl členům SpEK rozeslán začátkem září 2019. 15 členů, kteří
nemají e-mailovou poštu, dostalo dopis v obálce, stejně jako i pozvání na Farářský kurz
2020.
Internetové stránky jsou přístupné na adrese: spek.evangnet.cz. Technickou podporu
webových stránek SpEK nadále dělá  Filip Keller.
Z posledních tří farářských kurzů jsou přednášky k dispozici díky Štěpánu Jančovi a Filipu
Kellerovi v   audio verzi na webu SpEK.  Děkujeme jim a doporučujeme jejich poslech.

1. PLNĚNÍ ÚKOLŮ ULOŽENÝCH VALNOU HROMADOU
Valná hromada pověřila výbor SpEK, „aby se věnoval otázce zvýšení platů kazatelů, a to
včetně otázky, odkud peníze na zvýšení vzít.“ Synod na svém posledním jednání přijal
Strategický plán, kde se v kapitole Faráři a jáhni píše: „Kazatelské platy jsou přiměřeně
vysoké, přehledné a obsahují významnou motivační složku. Průměrná kazatelská mzda je
na úrovni 1,2 násobku mediánu mezd v ČR.“
Členům platové komise však není jasné, v jakém horizontu se tento cíl má splnit. Platová komise
doporučuje, aby se nečekalo do roku 2030, hledá konkrétní cesty, jak se k tomuto cíli přiblížit co
nejdříve. Za pomoci ÚCK se snaží pracovat s relevantními čísly, co se týká počtu úvazků, výše platů,



podílu pevné a pohyblivé částky mzdy. Podle toho se pokusí podat návrh na synod na rychlejší
navýšení platů a na změnu mzdového řádu.

Dále Valná hromada pověřila výbor SpEK, „aby pokračoval v diskuzi se synodní radou ve
věci zajištění bydlení farářů odcházejících do důchodu.“ Před synodem jednali zástupci
výboru s předsedou hospodářské komise synodu o možnostech, jak kazatelům, kteří v církvi
pracovali většinu života, s bydlením pomoci. Přes vstřícnost komise i synodu nedošlo ke
konkrétním výsledkům.  (Usnesení synodu č. 1: Finanční pomoc kazatelům při pořízení
vlastního bydlení: 1.Synod vyzývá sbory, aby podle svých možností přispívaly do Fondu
klidného stáří. 2. Synod ukládá synodní radě, aby se Spolkem evangelických kazatelů
hledala další možnosti pomoci kazatelům při odchodu do důchodu v případech sociální
nouze).  Před jednáním výboru SpEK a SR jsme za pomoci seniorátních důvěrníků udělali
vlastní průzkum, o jak velký problém se jedná, kolika lidí se týká. Ukázalo se, že jde o
jednotlivce, kteří se ale někdy ocitnou ve velmi složité situaci, kdy je 200 000 Kč pomocí, ale
ne řešením situace. Na jednání se SR jsme navrhovali, aby církev v rámci pořizování
bytového fondu v ČCE Reality rezervovala několik bytů pro potřebu těchto kazatelů.

SR nás informovala, že je zájem kazatelů o finanční výpomoc z Fondu klidného stáří na
pořízení vlastního bydlení při odchodu do důchodu, a že schválila již více žádostí. A prosí
nás, abychom pokud možno solidárně pamatovali i na příspěvky do tohoto fondu,
jednorázovým darem nebo pravidelnou měsíční platbou. SR děkuje všem kazatelům, kteří
už takto přispěli nebo pravidelně přispívají. Více je v celocírkevní zásilce 1/2019.
https://www.ustredicce.cz/data/j/Y/u/2019-01-Fond-klidneho-stari-do.pdf

2. PŘÍPRAVA FARÁŘSKÉHO KURZU
Příprava farářského kurzu a následné vydání sborníku je jednou z hlavních náplní práce
výboru. Kurz bude již pošesté probíhat na Pedagogické fakultě UK. Vedle výpomocných
kazatelů zveme také pastorační pracovníky a kaplany. Studenti ETF UK mají účast na kurzu
zdarma.
Pro jednání VH jsme znovu zvolili prostory bývalé teologické fakulty v Husově domě.
Společné občerstvení po bohoslužbě jsme objednali v sociální restauraci Café Therapy, a
večeři na valnou hromadu připraví v kuchyni sociálního podnikání Ethnocatering.

3. DALŠÍ ČINNOST VÝBORU
a) Spolupráce se SR, poradními odbory a komisemi
25. 6. 2019 se konala společná schůze výboru SpEK a SR. Setkání výboru SpEK se SR
se koná pravidelně 1x ročně, po synodu. Oboustranně si ceníme této každoroční intenzivní
společné hodiny.
Setkání v r. 2019 se týkalo přípravy FK a zvaní zahraničních hostů k účasti, hodnocení
rozhovoru se synodní radou při FK 2019, a také plánování FK 2020. Významným bodem
byly kazatelské platy a bydlení při odchodu do důchodu. Důležitá byla i výměna informací
ohledně tehdy nově schváleného strategického plánu a součinnosti SR, ETF a SpEK při
vzdělávání kazatelů. Výbor byl informován o Fondu klidného stáří a jeho závislosti na darech
a příspěvcích z církve a od kazatelů. Pro SR by bylo povzbudivé vidět na farářkách a
farářích větší radost z jejich práce, že je to prostě “NĚCO!”, že můžeme farářovat, svobodně

https://www.ustredicce.cz/data/j/Y/u/2019-01-Fond-klidneho-stari-do.pdf


se pohybovat ve společnosti, kázat v kostelích, bydlet na farách a vytvářet atmosféru těchto
jedinečných prostor. Je farářování pro nás radost, prestiž a milost? Není tohoto pro
zatraktivnění farářské práce potřeba víc než peněz?

Děkujeme SR i ÚCK za spolupráci a pomoc při pořádání farářského kurzu, i za rozesílání
pozvání na FK ve sborové zásilce. Jsme vděčni i za možnost pořádat dílny, VH SpEK a
kulturní večer v prostorách Husova domu.
SR podporuje každý rok farářský kurz v Praze částkou 30 000,- Kč, a dárce bývá následně
informován, jak byly peníze využity. Z tohoto příspěvku se platí účast zejména vikářů, farářů
ČCE v důchodu a zahraničních hostů. SR doporučila účast všem farářům, výpomocným
kazatelům a pastoračním pracovníkům oficiálním dopisem a sbory požádala, aby své
kazatele na kurz uvolnily.
Rozhovor se SR považujeme za užitečnou součást programu FK.
Zahraniční účastníky FK zveme ve spolupráci s ekumenickým oddělením.

Na zasedání synodu v roce 2019 zastupoval SpEK Matěj Opočenský.

Platová komise: SpEK zastupuje Naděje Čejková. Zpráva viz výše.

Strategická komise: Po čtyřech letech práce a konferenci o strategickém plánu v lednu
2019 synod v květnu 2019 strategický plán  přijal. Plán má 7 těžisek (ukotvenost, sbory,
zbožnost, misie, osobnosti, samofinancování, nadsborové struktury a řízení). V
souvislosti se SP komise připravila materiál  “žádoucí profil kazatele ČCE”, který formuluje
požadované farářské kompetence (dovednosti, vědomosti a postoje) a otevírá otázku, jak
jich kazatelé nabývají (domácí sbor, ETF, vikariát, CŽV, další vzdělávání).   SR činnost
komise s poděkováním ukončila s tím, že uvádění plánu do života církve je její odpovědnost.
SpEK zastupoval Petr Sláma.

b) Kontakty se zahraničím má na starosti Gerhard Reininghaus.
Zahraniční hosty farářského kurzu zve výbor SpEK společně s Ekumenickým oddělením
ÚCK. Ustálila se praxe, že výbor SpEK zve všechny zájemce o kurz ze Slovenska a z
Polska prostřednictvím web-stránek jejich spolků či svazů. Šesti z nich (oficiálním
delegátům) je potom hrazeno kurzovné a pobyt z prostředků SpEK. Tutéž službu
prokazujeme i zástupcům českých sborů v zahraničí a hostům, kteří zastupují farářské
spolky především v sousedních zemích. Další hosty zve na farářský kurz Ekumenické
oddělení SR prostřednictvím vedení jejich církví. Na letošní farářský kurz přijala pozvání
nově zvolená předsedkyně KEP, farářka Verena Salvisberg ze Švýcarska. Za Luterskou církev
v Bavorsku je letos mezi námi farář Florian Hermann z Bayreuthu. Region Bayreuth je zvlášť
pověřený pěstovat vztahy mezi Luterskou církví v Bavorsku a ČCE. Letos přivítáme i zástupkyni
saského farářského spolku, farářku Cornelia von Ruthendorf-Przewoski. Těšíme se, že celkem mezi
námi uvítáme letos 14 oficiálních zahraničních hostů. Díky péči Ekumenického oddělení ÚCK se
bude opět konat čtvrteční společná večeře oficiálních zahraničních delegátů se zástupci SR,
pracovníky Ekumenického oddělení ÚCK a se členy výboru SpEK.

SpEK je členem KEP (Konferenz der europäischen Pfarrvereine) a řádně hradí roční
příspěvek 50 Euro. www.kep-pastores.eu

http://www.kep-pastores.eu/


Setkání zástupců evropských evangelických farářských spolků (Konference KEP) se konalo
15.-19. 6. 2019 v Admont v Rakousku a účastnili se M. Kadlecová a G. Reininghaus.

Prostřednictvím Ekumenického oddělení ÚCK dostává výbor SpEK opakovanou nabídku
saského farářského spolku pomáhat farářům a farářkám ČCE a jejich rodinám. Saský
farářský spolek hradí ze svého fondu solidarity (Solidarkasse des sächsischen Pfarrvereins)
duchovním ČCE a jejich manželkám/manželům třítýdenní pobyt v lázních
Saského-Švýcarska, rekreační pobyty u Baltského moře (Lubmin) a jinde. Tyto nabídky
prostředkuje ÚCK ČCE. Kromě toho nabízí i podporu a pomoc v nouzi! V případech, kdy
nečekaná nemoc, nehoda, nebo jiné okolnosti, působí farářské rodině vážné finanční
problémy, je ochoten velkoryse přispět! Takové případy je nutno oznámit výboru SpEK, který
potom pomoc spolu s Ekumenickým oddělením ÚCK zprostředkuje. V roce 2019 jsme
neobdrželi žádný podnět, a tak se z této pomoci nečerpalo.

c) Facebookové stránky spolku
SpEK má vedle běžných internetových stránek spek.evangnet.cz také FB profil. V roce 2019
jsme se mu ale věnovat nestačili, a to ani formou občasných příspěvků týkajících se
farářského kurzu, aktivit výboru a spolku vůbec. Pokud se nenajde nikdo, kdo by se toho
ujal, uvažujeme o zrušení FB profilu.

d) Evidenci členů spolku vede David Sedláček. K 1. lednu 2020 evidujeme 198 členů.

Členové SpEK zemřelí v roce 2019:
Milan Balabán, 4. 1. ve věku 89 let

Do SpEK v roce 2019 vstoupili: Alžběta Hanychová, Tomáš Cejp, Dušan Ehming, Eliška
Erdingerová, Lukáš Král.

Řádné členství ve SpEK je nabízeno všem kazatelům ČCE, tedy i ordinovaným laikům.
Výbor SpEK prosí členy SpEK, aby členství ve spolku příležitostně doporučovali svým
kolegyním a kolegům, zvláště pak těm nově ordinovaným.

Výbor SpEK nenavrhuje pro valnou hromadu 2020 žádné hlasování o vyloučení konkrétních
členů a členek SpEK. Evidujeme nezaplacené členské příspěvky ve výši 30 740,-Kč k lednu
2020. Budeme o tom s členy individuálně jednat. U některých členů, kteří již nejsou schopni
své příspěvky zaplatit pro nemoc a nemohoucnost, příspěvky uhradíme.

g) Důvěrníci SpEK: V tomto roce došlo v několika seniorátech k personální změně.
Děkujeme důvěrníkům, těm minulým i těm novým, za jejich práci pro SpEK. Vyzýváme
členy a členky SpEK, aby v případě potřeby (jakýkoliv typ nouze, odchod ze služby atd.)
kontaktovali seniorátní důvěrníky. Seniorátní důvěrníky prosíme, aby v odůvodněných
případech informovali výbor SpEK.

4. HOSPODAŘENÍ



14. 6. 2019 zrušila předsedkyně SpEK se souhlasem valné hromady termínovaný účet
SpEK, a celá částka z termínovaného účtu 308 436,49 Kč byla převedena na spořící účet.

Hospodářská výsledovka za rok 2019 vykazuje schodek ve výši 4 743,- Kč. Příčina
schodku jsou nezaplacené členské příspěvky.
V roce 2019 SpEK opět obdržel dar Kollegenhilfe Meilen. Děkujeme bratru Jiřímu Přečkovi,
který tento dar zprostředkoval.
Celkový přehled hospodaření za rok 2019 viz tabulka.

Rozpočet na rok 2020:
V roce 2020 očekáváme

Příjem:
91 000,-Kč členské příspěvky

a) předpokládáme, že členů platících 600,-Kč činí 117
b) předpokládáme, že členů platící 300,-Kč činí 69
c) předpokládáme, že členů platících 200,-Kč činí 5

Celková částka příjmů členských příspěvků je zaokrouhlena.
30 000,- Kč dotace od synodní rady na rok 2020
106 000,-Kč kurzovné (vycházíme z údajů přihlášených na kurz 2020, v celkové částce je
také zahrnutu částka, kterou účastníci kurzu platí na úhradu ubytování v penzionu)

Celkem příjmy: 227 000,-Kč

Výdaj:
135 000,- Kč (kurz 2020),
v částce jsou také zahrnuty výdaje:

a) 24 000,-Kč (pronájem auly)
b) 48 000 náklady na ubytování v penzionu (Husův dům)

poznámka: z výtěžku kurzovného se hradí některým zahraničním hostům ubytování,
kurz, cestovné a honoráře. Celková částka bude známa až po konání kurzu. Proto
počítáme s rezervou, tedy celkovým přebytkem rozpočtu, který se na konci účetního
období změní.

25 500,- Kč (odměna předseda SpEK)
20 000,- Kč (cestovné + stravné výbor)
10 000,- Kč srážková daň
2000,-Kč  odměna účetní
1250,-Kč (50 EUR) KEP
2000,-Kč odměna odcházející člence výboru

Celkem výdaje 2020: 195 750,-Kč

Výsledek rozpočtu na rok 2020: 31 250,-Kč
Obecné informace k hospodaření:



Na základě usnesení valné hromady SpEK 30. 1. 2019 se od roku 2020 zvyšují členské
příspěvky na:
600Kč řádní členové,
300Kč členové v důchodu a na rodičovské dovolené,
200Kč přispívající členové

Pro rok 2020 nečekáme žádné mimořádné výdaje. Předpokládáme, že náklady na pořádání
Farářského kurzu 2020 se budou pohybovat zhruba v takových mezích jako v posledních
letech. Jistě se dá očekávat, že některé odměny, náklady a honoráře budou odpovídat
aktuálnímu programu Farářského kurzu a počtu mezinárodních hostí a přednášejících.

Prosíme, aby členové SpEK své příspěvky platili včas, tedy v tom roce, na který jsou členské
příspěvky určeny. Prosíme, PLAŤTE VŠE BEZHOTOVOSTNĚ, PŘEVODEM NA ÚČET
SPEK, VČETNĚ KURZOVNÉHO A UBYTOVÁNÍ V CHURCH PENSIONU! Rádi bychom v
co největší míře (pokud možno úplně) omezili hotovostní platby během konání kurzu.

Pro platby členských příspěvků uvádějte do kolonky specifický symbol 27. A do zprávy pro
příjemce uvádějte jednotně: „členský příspěvek 2020“ (nebo příslušný rok, na který
platíte). NEZAPOMÍNEJTE uvést také své jméno.

Pro platbu Farářského kurzu, uvádějte specifický symbol 35 a do zprávy pro příjemce uveďte
„FK 2020“ (případně rok, v kterém se FK koná). NEZAPOMÍNEJTE uvést také své jméno.

Pohřebné, sociální výpomoc a výpomoc na vzdělávání má na starosti Martina Kadlecová.
a) Pohřebné a sociální výpomoc
Celkem bylo na pohřebném vyplaceno 20.000,-Kč.
V roce 2019 byla podána jedna žádost o sociální výpomoc a na jejím základě bylo z
prostředků spolku vyplaceno 4.000,-Kč.
Z Fondu solidarity saského farářského spolku jsme v roce 2019 o příspěvek nežádali.
Výbor SpEK pravidelně jedná o tom, jak pomoci těm, o kterých tušíme, že se jim finančně
nevede nejlépe. Vítáme další podněty.

b) Podpora vzdělávacích aktivit členů spolku
Nebyla podána žádná žádost. Připomínáme, že synod v roce 2017 usnesl změnu Pravidel
celoživotního vzdělávání farářů a jáhnů (usnesení č. 25,
https://www.evangnet.cz/cce/czr/pcv.html), která mimo jiné umožňuje, za splnění daných
podmínek, žádat o příspěvek na různá vzdělávání také synodní radu.

c) Sbírka při zahajovacích bohoslužbách Farářského kurzu v roce 2019 vynesla 10.557,-
Kč a byla věnována na stavbu denního stacionáře pro seniory „Kristián“ při FS ČCE v
Přešticích .

d) Finanční zpráva (v přiložené tabulce)

5. Zpráva pro valnou hromadu o činnosti Nadačního fondu COMPATERNITAS v
roce 2019

https://www.evangnet.cz/cce/czr/pcv.html
https://www.evangnet.cz/cce/czr/pcv.html


Účetnictví Nadačního fondu COMPATERNITAS zpracovává stále - a zcela gratis -
Ivana Dohnálková. Každému dárci (pokud se ho předem nevzdá) je zasláno
potvrzení o daru pro daňové účely. Po zpracování roku 2019 bude účetnictví
předloženo ke schválení revizorovi Pavlu Hlaváčovi. Výroční zpráva o hospodaření
bude jako každoročně uložena u příslušného soudu a k nahlédnutí bude každému
na stránkách justice.cz a compaternitas.evangnet.cz. Na zmíněných stránkách
najdete i základní informace o Fondu a výroční zprávy za minulá léta.

4. února 2020 končí funkční období stávající správní rady nadačního fondu
Compaternitas. Správní rada musí na tříleté funkční období zvolit správní radu
novou. Učiní tak na základě návrhu valné hromady SpEK, pro niž zpracovala tuto
zprávu.

Funkční období končí také dosavadnímu revizorovi, kterým byl Pavel Hlaváč.
Nového revizora na tříleté funkční období zvolí stávající správní rada na základě
návrhu valné hromady SpEK.

V lednu roku 2019 byla vypsána sbírka pro rodinu Aleše Mosteckého, se kterým
jsme se rozloučili na konci roku předcházejícího. 221 dárců (jednotlivců, sborů a
jedné firmy) vybralo za 12 měsíců celkem 1,202.887,-Kč. Pro 5 dětí bylo zaplaceno
stavební spoření s konečnou částkou 200 tisíc korun pro každé z nich. Rádi bychom
přispěli rodině ještě na nový automobil. Proto sbírku ukončíme po dosažení potřebné
částky patrně v průběhu započatého roku.

Na kontě je stále deponována částka 213 tisíc pro rodinu Veselých. Je určena na
podporu dětí při studiu a na vydání spojená se získáním nového bydlení po opuštění
farního bytu. Dosud sestra Veselá s dcerou obývá se souhlasem staršovstva farní
byt. Dále je na kontě fondu výsledná částka sbírky určené pro Tomáše Zbořila, z níž
je zasílán Tomášovi Zbořilovi pravidelný měsíční příspěvek v době jeho studia.

Na samostatném červeném kontě byla uložena z bývalého fondu KMOTROVSTVÍ
částka 155 tisíc korun + úrok cca 16 tisíc korun. Tato částka byla v měsíci březnu
2016 poskytnuta jako půjčka členu naší církve v osobních finančních potížích.
Půjčka je řádně splácena podle daného splátkového kalendáře.

Zprávu vypracovala Správní rada COMPATERNITAS v lednu 2020
Anna Lavická - předsedkyně, Jan Keller a Jan Plecháček

6. Zpráva z komise Tabita o rozdělení darů z Partnerhilfe (PH) v roce 2019
Komise na své schůzi 2. 10. 2019 mohla rozdělit částku ve výši 755 534,69 Kč, kterou jsme
obdrželi na účet SpEK od Evangelické Partnerhilfe.

Rozdělení částky:



Faráři v činné službě………………………….  85 000,69 Kč ( 19 farářů a farářek)

Vikáři ………………………………………………. 24 000,00 Kč ( 1 vikářka, 1 jáhenka, 2 vikáři )

Faráři v důchodu a vdovy po farářích …. 42 000,00 Kč ( 11 důchodců a vdov)

Diakonie……………………………………………. 604 534,00 Kč (113 zaměstnanců)

Zprávu napsala dne 6. ledna 2020 Marta Zemánková, předsedkyně komise Tabita pro rozdělování
darů z Partnerhilfe

Program valné hromady SpEK 29. 1. 2020

Zahájení, přivítání, píseň, modlitba

Představení programu + případné návrhy na změny programu

Pozdravy zahraničních hostů
Volba  zapisovatele, verifikátorů, skrutátorů

Zpráva o činnosti SpEK
Volba jednoho řádného člena výboru SpEK na 2020 - 2023

Zpráva o projektu Compaternitas
Návrhy na 3 členy správní rady Compaternitas na další 3leté funkční období
Návrh na revizora účtů Nadačního fondu Compaternitas na další 3leté funkční období
Zpráva o hospodaření
Zpráva revizní - Ondřej Ruml, Marta Zemánková
Volba revizorů
Projednání návrhů
Různé, oznámení
Zakončení - modlitba, požehnání, píseň


